
 

Universitat de Girona 
Facultat d’Educació i Psicologia 
Plaça de Sant Domènc, 9, 17004 GIRONA 
Tel. 972 418027 
nuclipaulofreire@udg.edu 
www.udg.edu/nuclipaulofreire 

 

Acta 3/2023-2024 

Nucli Paulo Freire (22 de novembre de 2023) 

Assistents: Miquel Blanch, Joan Colomer, Josep Miquel Palaudàrias, Pere Soler, Juan 

González, Mon Marquès, Joan Pujolar, Ivan Salavedra, Arnau Gil, Eduard Carrera i 

Xavier Besalú 

Lloc: Espai Paulo Freire de la Facultat d’Educació i Psicologia 

 

Abans de començar la reunió donem l’enhorabona a en Josep Miquel, que acaba de ser 

avi, i fem vots per al ràpid restabliment de la salut d’en Josep. 

Hem dividit la sessió d’avui en dues parts: a la primera farem Cercle de Lectura entorn 

dels dos articles publicats aquest mes de novembre al Diari de l’Educació per part de 

l’Ivan i en Juan; i, a la segona, passarem revista als assumptes que tenim pendents. 

Regressions culturals (publicat el 2 de novembre): 

De fet, com que l’Ivan té el costum de fer-nos arribar el seu article abans de la seva 

publicació, el debat entorn del tema que planteja ja es va iniciar aleshores. El tema és 

l’ús del llenguatge inclusiu i el subtema és que la decisió de l’IEC i de la UB podria 

emmarcar-se en tot un seguit d’accions que suposen una regressió cultural. 

En el diàleg que s’enceta es fa una diferenciació clara entre el que seria el debat 

estrictament filològic i la problemàtica politicocultural que planteja. Del punt de vista 

filològic hi ha qui justifica la decisió de l’IEC, que té per missió establir la norma en el 

llenguatge, però també hi ha qui pensa que els lingüistes no poden imposar el seu punt 

de vista en nom de la seva expertesa... En JoanP explica que un debat com aquest sí que 

s’ha donat en l’àmbit anglosaxó però no pas a casa nostra. Per altra banda, vincular l’ús 

del llenguatge amb l’auge del feixisme ha estat una provocació per generar debat més 

que altra cosa. En tot cas, el que queda clar és que el debat és ben viu i que ha valgut la 

pena parlar-ne... 

Una escola analògica per a un món digital (publicat el 10 de novembre): 

Tal i com està plantejada la pregunta, la resposta ens sembla força lògica: en un món 

digital, sembla evident que l’escola també ho ha de ser, que no pot viure en un món que 

ja no és i menys que ho serà en el futur. Però l’article va molt més enllà i això fa que la 

conversa, també en aquest cas, sigui viva i contrastada. 

Per exemple, els autors tenen clar de diferenciar la digitalització de l’escola i l’ús dels 

mòbils per part dels menors i a dins dels  centres educatius, debat que ha estat molt 

d’actualitat aquestes darreres setmanes. Igualment, volen diferenciar el que són les 

tecnologies digitals de la virtualitat, que no és el mateix. Es diu que l’escola no ha fet 
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una reflexió aprofundida sobre les TIC; que potser el professorat no té la capacitació 

suficient per fer un ús normalitzat de les TIC a l’aula; que la pandèmia ha tingut un 

impacte molt gran, per be i per mal, en l’ús de les TIC a l’escola. 

Més en concret sobre els mòbils, es diu que hi ha una responsabilitat gran per part de 

les famílies, que són les que compren els mòbils als seus fills; que potser hi ha hagut 

una certa inconsciència en aquest tema; que sembla  clar que a l’escola no se’n pot fer 

un ús indiscriminat... El tema queda obert a nous debats. 

Reunió amb l’alcalde de Girona: 

Ahir dimarts, una comissió formada per en Miquel, en JoanC, l’Arnau i l’Ivan es va 

reunir amb l’alcalde de Girona, Lluc Salellas. La reunió va durar mitja hora i l’alcalde es 

va mostrar molt receptiu a les nostres propostes. 

El dia 4 de desembre, a les 19 hores, es farà a la sala Miquel Diumé, de l’ajuntament de  

Girona, la presentació de la revista rizoma freireano dedicada al nostre  company 

Sebas Parra, mort aviat farà un any. En JoanC, com a representant del Nucli, farà la 

presentació de l’acte i parlarà en primer lloc. Després ho faran la degana de la Facultat, 

Montse Vilà; la germana d’en Sebas, la Pilar; en Pep Aparicio, editor de la revista; i 

tancarà l’acte l’alcalde de Girona (es preveu una intervenció de 10-15 minuts cadascun 

d’ells). La sala compta amb projector, de manera que es podrà visualitzar la revista allà 

mateix (es recordo que la revista és on line). Un parell de coses en relació a aquest acte: 

en Juan demanarà excuses a la degana de la Facultat en nom del Nucli per no haver-li 

comunicat el canvi de data de l’acte. En Xavier imprimirà en paper la revista un cop 

s’hagi penjat i, si algú més la vol tenir en paper, ho podrà fer al lloc de fotocòpies de la 

Facultat. Pel que fa a la difusió de l’acte del dia 4, tots ens comprometem a fer-ho 

arribar als nostres contactes i en Miquel demanarà a l’ajuntament que ells també ho 

facin. Pel que fa a la premsa, a part del que pugui fer l’ajuntament, també se n’ocuparà 

en Miquel. Finalment, pel que fa a la pujada a Girona dels companys de Xàtiva, 

s’acorda que en Xavier els demani les despeses que tindran i els membres del Nucli 

farem una aportació econòmica per tal de sufragar-los. 

En segon lloc es va plantejar a l’alcalde de Girona la voluntat d’erigir una escultura que 

recordi la primera alfabetització que es va fer a Girona (a les Pedreres i a Salt, aleshores 

integrat a la ciutat de Girona). Se li va comentar que en Vicenç Huedo ja està treballant 

en el disseny i que el tindrà  enllestit abans d’acabar l’any. A l’ajuntament se li demana 

permís per poder-la instal·lar a les Pedreres, a la torre Alfons  XII (que aviat canviarà 

de nom: Torre de Girona), i de finançar-la. En Lluc s’hi va mostrar d’acord, amb dues 

condicions: que nosaltres ens ocupem de tot (disseny, pressupost i materialització de 

l’escultura) i que es  constitueixi una comissió mixta, formada pel mateix alcalde i els 

regidors de Cultura, Educació i Obres públiques i membres del Nucli (en principi, el 

nostre representant serà en Miquel i, quan es convoqui la comissió, ja ens ho farà saber 

per anar-hi acompanyat). Pel que fa a l’escultor es dirà a en Balliu si ho pot fer. 
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se li va fer saber que hem impulsat que l’Escola d’Adults de Salt passi a anomenar-se 

“Sebas Parra” i, pel que fa a donar el nom d’en Sebas a un carrer o plaça de Santa 

Eugènia, diu que a la comissió del nomenclàtor hi ha una llista llarga de propostes i que 

això ho veu més complicat... En tot cas, li vam agrair tant la seva disponibilitat com el 

seu ajut. 

Recerca sobre analfabetisme polític: 

En Josep Miquel, que ja fa dies que ens havia fet arribar la seva proposta, en va fer un 

síntesi i va preguntar qui estava disposat a endegar-la. Va explicar també que havia 

parlat amb en Jordi Feu, director de la Càtedra de Renovació Pedagògica, que estaria 

disposat a donar-hi suport. En principi, s’hi van apuntar, a més d’en Josep Miquel: 

Juan, Xavier, Eduard i Mon. Vam quedar que en Josep Miquel els faria arribar dos o 

tres articles per llegir sobre el tema i que convocaria una primera reunió el mes de 

gener, per posar fil a l’agulla. En tot cas, la proposta sempre estarà oberta als membres 

del Nucli que s’hi vulguin afegir més endavant. 

Altres assumptes: 

Tots hem rebut el comunicat que ens fa saber que s’ha atorgat l’esqueix de Francesc 

Bosch i Morata a Sebas Parra, guardó que serà lliurat a la seva família el dimecres, 

17 de gener de 2024 a les 19 hores. En parlarem amb la família d’en Sebas, però en 

Xavier fa la proposta d’acompanyar-los els qui puguin i vulguin anar-hi... 

En Miquel ja ha fet arribar un comunicat a tots els membres de la Comissió en 

memòria de Sebas Parra i l’alfabetització on se’ls informa de les gestions fetes 

fins ara pel Nucli i se’ls anuncia la convocatòria d’una reunió de la Comissió els mesos 

de gener-febrer de 2024. 

Es recorda que aquest mes de desembre farà l’article per al Diari de l’Educació el 

company Joan Pujolar (a fer arribar abans del 15 de desembre a en Josep Miquel). 

Ja ha finalitzat el termini de presentació d’articles d’opinió sobre els Drets Humans als 

Premis Sebas Parra, que ha convocat la Guerrilla Comunicacional. Ara, els articles 

rebuts estan en fase de preselecció per part de la Guerrilla, que després els passarà al 

Jurat format per 5 membres del Nucli Paulo Freire. El veredicte es farà públic el 

diumenge 17 de desembre, a les 11 del matí, a la Marfà i sembla que hi podrà ser present 

Orlando Pineda. 

Confirmem que les reunions del mes de gener i de febrer tindran el format de Cercle 

de Lectura. El gener el dedicarem als feminismes, amb la col·laboració dels membres 

del SAI de Girona. I el febrer a la lluita antiracista, amb la col·laboració den Juli Suárez, 

de la Guerrilla, que introduirà el tema amb el documental que ell mateix seleccioni. 

En JoanP ens ha fet arribar l’adreça electrònica de la Marina Garcés i li ha parlat de 

la possibilitat de venir a fer una xerrada a Girona. Quedem que li plantegi, si té 
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disponibilitat, de venir la primera setmana de maig, en el marc de la Setmana Freire. 

Queda un dubte, però: en aquests moments no sabem com la podríem retribuir... 

En Miquel farà el dijous 23 de novembre el primer Cercle de Lectura a l’Escola 

d’Adults de Girona. Ha proposat una entrevista de la Contra de la Vanguàrdia sobre 

racisme i immigració. El text l’han treballat a diverses classes de l’Escola i es preveu que 

al Cercle hi assistiran entre 15 i 20 persones, majoritàriament neolectors. A la reunió de 

desembre ja ens explicarà com ha  anat l’experiència. Com que la previsió és de fer-ne 

un cada dos mesos, el proper seria el mes de gener. En Juan s’ofereix per dinamitzar-lo 

i ell mateix, d’acord amb l’Escola, haurà de proposar dia, hora i text. 

Pel que fa a les gestions per posar el nom de Sebas Parra a l’Escola d’Adults de Salt, 

en JoanC informa que tot va seguint el seu curs. Fins al 19 de desembre no es 

constituirà el nou Consell Escolar de l’escola i, doncs, no es podrà procedir a la votació i 

aprovació, necessària perquè el procés s’activi. Però sembla que tothom hi està d’acord 

(escola i ajuntament) i que no hi haurà cap problema...  

En Juan, en relació a la demanda de l’escola FEDAC de Sant Narcís de fer una visita 

a l’Espai Paulo Freire per part de la professora Mireia Cañigueral amb els estudiants del 

CS de Tècnics d’Educació Infantil, explica que ha contactat amb la Biblioteca de Barri 

Vell, que li han dit que el fons documental està distribuït per tota la Biblioteca, de 

manera que no ocupa un espai determinat. També ha contactat amb la professora i li ha  

el seu interès i han quedat per programar la visita per al mes de gener. Ell mateix 

s’ofereix a dinamitzar-la i tan bon punt hagin acordat dia i hora ens ho farà saber per si 

algú més del  Nucli el vol acompanyar. 

Sobre l’exposició “Educació d’Adults: teixint complicitats”, en Miquel ja ha 

contactat amb la Diputació de Girona per fer una reunió i demanar la seva col·laboració 

i finançament.  Tan bon punt ho sàpiga, ens farà saber dia i hora per anar-hi. 

Mentrestant la comissió que s’ha compromès a fer el guió de l’exposició ja s’ha repartit 

les feines i està pendent de fer una reunió de treball abans de la propera reunió del mes 

de desembre. 

Finalment, en Mon segueix treballant en l’opuscle sobre l’edifici de la Facultat. Ja ens 

anirà informant... I comentem breument la pel·lícula sobre el mestre Antoni Benaiges, 

“El mestre que els va prometre veure el mar”, que fa poc que s’ha estrenat. 

 

PROPERA REUNIÓ DEL NUCLI PAULO FREIRE:  

Dimecres, 13 de desembre de 2023 , a les 18,00 hores 

A l’Espai Paulo Freire de la Facultat d’Educació i Psicologia 

mailto:nuclipaulofreire@udg.edu
http://www.udg.edu/nuclipaulofreire

